
دلجویی سید حسن خمینی از خبرنگار ایلنا

 هرکس باید بتواند با صدای رسا از ظلم 
و تعدی شکوه کند

اهل فن واقفند که مسئولیت حفاظت بر عهده حقیر نیست، 
ولی با این حال وظیفه من در چنین مواردی در حدّ خود باقی است

آرمان ملی: روز گذشته خبرگزاری ایلنا، در گزارشی از ضرب و 
شتم یکی از خبرنگاران خود در مراسم مرحوم دعایی مدیر موسسه 
و روزنامه اطلاعات خبر داد که در ساختمان این روزنامه برگزار 

شده بود. متن این گزارش به این شرح است: 
»خبرنگار اعزامی ایلنا مطابق معمول همه برنامه هایی که برای 
پوشش خبری آن اقدام می شود، در حال تهیه خبر و تصویر از این 
مراسم بود که بعد از ورود حجت الاسلام سیدمحمد خاتمی و 
استقرار وی در کنار حجت الاسلام سیدحسن خمینی یادگار امام، 
به محل حضور این دو چهره برای تهیه تصویر نزدیک می شود که دو 
تن از محافظان سیدحسن خمینی از حضور وی ممانعت می کنند. 
پس از این در حالی که خبرنگار اعزامی ایلنا در تلاش برای گفت وگو 
و جلب رضایت محافظان آقای سید حسن خمینی برای گرفتن 
تصویر و ارسال آن به تحریریه بود، با برخوردی تند اقدام به خارج 
کردن خبرنگار از مراسم کردند و در ادامه فرد دیگری که به نظر 
می رسید، سرگروه تیم حفاظتی است همراه با دو نفر قبلی، با 
هدایت خبرنگار به آسانسور VIP موسسه اطلاعات، در ابتدا گوشی 
تلفن همراه وی را ضبط و اقدام به ضرب و شتم به او کردند و در 
شرایطی که نفر سوم در سالن  مشغول ضرب و شتم خبرنگار بود، 
سرگروه تیم حفاظتی به وارسی تلفن همراه و چک کردن پیام های 
خصوصی خبرنگار مشغول شد. این در حالی است که در تمام این 
مدت خبرنگار تلاش داشته هویت خود را به عنوان خبرنگار به آن ها 
احراز و اثبات کند اما آنها با توقیف کارت شناسایی وی به توهین های 
مکرر خود ادامه دادند و تلفن همراه و کارت شناسایی خبرنگار ایلنا را 
توقیف و با هماهنگی با مسئولین حراست موسسه اطلاعات، وی را 
برای ساعتی در کیوسک ورودی مجموعه نگهداشتند. پس از پایان 
مراسم هنگام خروج، تلفن همراه خبرنگار را به مسئولان حراست 
موسسه اطلاعات تحویل دادند و بعد از دقایقی خبرنگار موفق به 
دریافت تلفن همراه خود و خروج از این مجموعه شد.« خبرگزاری 
ایلنا این اقدام را محکوم کرده و آن را بی احترامی به حرفه مقدس 
خبرنگاری دانسته. همزمان ایمان شمسایی، مدیرکل مطبوعات و 
خبرگزاری های داخلی در نامه ای سرگشاده که در صفحه مجازی 
خود منتشر کرد در واکنش به ضرب و شتم یک خبرنگار توسط 
محافظان سید حسن خمینی از وی خواست مسأله را شخصا 
پیگیری کند. او در متن نامه ای که نوشته بود آورده بود که »آنگونه 
که از صحبت های مدیرعامل محترم خبرگزاری ایلنا دریافتم، ظاهراً 
شدت درگیری بالا بوده و معاون جنابعالی در موسسه حفظ و نشر 
آثار حضرت امام روح ا... رضوان ا... علیه نیز قول پیگیری و دلجویی 
دادند. با خبرنگار هم صحبت کردم. پیشنهاد می کنم حرف هایش 
را بشنوید. بسیار دردآور است. کارت خبرنگاری را به محافظان شما 
نشان داده اما اعتنایی نکردند و باقی ماجرا که حتما از ایشان بشنوید. 
به عنوان یک مسئول از وی عذرخواهی کردم. اما این کافی نیست. 
امام به ما آموخت مهربانی و قاطعیت را توامان داشته باشیم. ظلم 
را تحمل نکنیم و برای احقاق حق مظلومین بکوشیم. ما ان شاا... 
چنین خواهیم کرد و امیدوارم شما هم از این خبرنگار دلجویی 
کنید هم از همکارانتان پیگیری کنید.« اما عصر روز گذشته ساعت 
18 و 35 دقیقه، این خبر بر سایت جماران، قرار گرفت که حکایت 
از نامه شخص سید حسن خمینی، به خبرنگاری داشت که سوژه  
گزارش شد. متن نامه حجت الاسلام والمسلمین سید حسن 

خمینی بدین شرح است:
بسمه تعالی

»دوست نادیده جناب آقای مهرآور
قصه پر غصه دیروز را در فضای رسانه ای خواندم و متأثر شدم. 
از ظهر مترصد بودم تا فرصتی بیابم تا به نوعی به نوبه خود از شما 
عذرخواهی کنم. البته اهل فن واقفند که مسئولیت حفاظت بر 
عهده حقیر نیست، ولی با این حال وظیفه من در چنین مواردی 
در حدّ خود باقی است که ان شاءالله باید بررسی کاملی درباره آن 
صورت پذیرد. اما همین اتفاق یک درس را برای همه ما به همراه 
دارد. و آن نقش بی بدیل افکارعمومی و فضای رسانه ای در کنترل 

اشکالات و تقصیرها و قصورهاست.
انتشار امثال این خبر شاید برای امثال من تلخ و گزنده باشد ولی 
همه باید خود را به ثمرات شیرین آن عادت بدهیم و از تلخی های 
آن رخ در هم نکشیم. تا حقی از مظلومی ضایع نگردد و هرکس 

بتواند با صدای رسا از ظلم و تعدی شکوه کند. 
فضای مجازی آفات بسیار دارد، ولی دارای جهات خوب هم 
هست و دریچه ای است که صاحبان مکنت و قدرت را به سبب 
آنکه در اتاق شیشه ای قرار می گیرند، در برابر همگان پاسخگو کند. 
برادرت سید حسن خمینی«
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حاشیه

اخبار کوتــــاه

 
گرانی میوه

نرخ میوه ها در بازار بسیار گران است و قدرت خرید مردم در 
حدی نیست که بتوانند راحت خرید کنند. در مراکزی هم که 
وابسته به سازمان میادین میوه و تره بار است، در حال حاضر 

هم گران می فروشند و هم کیفیت میوه ها نامطلوب است. 
کاظمی از تهران

اتباع افغان
تا چند سال پیش اتباع افغان عمدتا به عنوان کارگر ساده 
ساختمانی و یا در کوره پزخانه ها و سنگ بری ها کار می کردند و 
مسئولان هم عذر می آوردند که کارگران ایرانی به این مشاغل 
تمایل چندانی ندارند ولی در حال حاضر اتباع خارجی به مشاغلی 
اشتغال دارند که کارگران ایرانی نسبت به آن تمایل زیادی دارند و 
تصرف این مشاغل توسط اتباع افغان خیلی از ایشان را بیکار کرده 
است. کارهایی نظیر: گچکاری، ابزارزنی، کاشی کاری، سرایداری و 
فروشندگی در مغازه ها و انباردارو.... اکثر سرایداران شمال شهر 
تهران با گرفتن مسکن و درآمد بالا افغان هستند. حال آنکه اکثر 
کارگران ایرانی به این شغل به شدت علاقه دارند. متاسفانه این 
مشاغل از دست قشری از ایرانیان خارج شده که نمی   دانند چگونه 

باید خواسته شان را به گوش مسئولان برسانند. 
احدی از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

مدیران کل استانی وزارتخانه 
باید در »ویراستی« باشند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات روز 
)چهارشنبه 1۰خرداد( در حاشیه برگزاری 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره 
نرم افزار ایرانی »ویراستی« گفت: تلاش می کنیم 
یک بستر ارتباطی خوب برای مردم و مسئولان 
فراهم کنیم. نظر بر این است که دولتمردان نیز 
در این پلتفرم حضور داشته باشند و پاسخگوی 
سوالات مردم باشند. عیسی زارع پور افزود: در 
وزارت ارتباطات تکلیف کرده ایم که تمامی 
معاونان و مدیران کل استانی در این بستر حضور 
داشته باشند تا به صورت مستقیم به مشکلات 
مردم رسیدگی شود. وزیر ارتباطات بیان کرد: 
امید است این پلتفرم به یک شبکه اجتماعی 
برای ایرانیان و بستری برای مطالبه گری 
نیازهایشان و پاسخگویی به خواسته های 
آنها تبدیل شود. زارع پور اظهار کرد: شخصاً 
در روز حدود دو ساعت برای فضای مجازی 
وقت می گذارم اما به صورت ویژه در نرم افزار 
ویراستی هم زمان می گذارم و پیام های مردم 
را می خوانم، پاسخ می دهم و به بخش رسیدگی 
ارجاع می دهم. وزیر ارتباطات افزود: این بستر 
برای آن است که در جریان مطالبات عمومی 
قرار بگیریم و امید است روزی این سکوهای 
بومی به محل تعامل مستقیم مردم با مسئولان 

تبدیل شود. 

تشرف کارکنان واحد های 
غیرمستقل شهرداری به مشهد 

تعاون و خدمات اجتماعی شهرداری تهران 
از تشرف تمام کارکنان واحد های غیرمستقل 
شهرداری تهران به مشهد مقدس تا پایان سال 
1۴۰3 خبر داد.  به گزارش اداره کل رفاه، تعاون 
و خدمات اجتماعی شهرداری تهران، محمد بنی 
حسن مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی 
شهرداری تهران در حاشیه مراسم پرچم گردانی 
حرم مطهر ثامن الحجج علی ابن موسی الرضا با 
بیان اینکه بیش از 1۰۰۰ نفر از کارکنان شهرداری 
تهران و خانواده آنان در دهه کرامت به زیارت امام 
رضا مشرف شدند تصریح کرد: ۶۰۰ نفر دیگر 
نیز تاکنون از سفر زیارتی یک روزه کریمه اهل 
بیت حضرت معصومه)س( برخوردار شده اند که 
البته این تور تفریحی زیارتی در طول یک سال 
گذشته هر هفته برگزار شده و انشاا... تداوم خواهد 
داشت. مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی 
شهرداری تهران تعداد کارکنان اعزام شده و 
خانواده آنان به مشهد مقدس در شش ماه پایانی 
سال گذشته را در حدود ۴۶۰۰ نفر ذکر کرد و 
یادآور شد: بیش از ۷۰۰۰ نفر از کارکنان، تنها 
در سال جاری به زیارت امام مهربانی ها، علی ابن 

موسی الرضا)ع( مشرف شده اند.

هر واگن  مترو  1۹0 خودروی 
تک سرنشین را حذف می کند

رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران 
بزرگ گفت: هر واگن مترو می تواند حدود 1۹۰ 
مسافر را جابه جا کند و این موضوع نشان می دهد 
که به چه میزان می توان با استفاده از ظرفیت 
حمل ونقل عمومی از ترافیک و تردد خودروهای 
تک سرنشین در شهر تهران کاست.  به گزارش 
مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ، 
سرهنگ علی اصغر شریفی با بیان اینکه تیم های 
پلیس راهور تهران بزرگ هر روز از ابتدای صبح 
در تمامی تقاطع ها و معابر و میادین شهر تهران 
به منظور روان سازی و کنترل ترافیک حضور 
پیدا می کنند، گفت: طرح جناغی ها به منظور 
نظم بخشی به بزرگراه ها در حال اجراست و پلیس 
راهور هنگام حضور در یک نقطه، ترافیک را از بعد 

شبکه ای کنترل می کند. 

شناسایی خانه های خالی 
پایتخت عملیاتی می شود

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: با 
ورود شهرداری ها به شناسایی واحدهای مسکونی 
خالی از سکنه، قانون مربوطه موفق تر و عملیاتی تر 
اجرا خواهد شد. به گزارش پایگاه خبری شهر، 
مهدی چمران با اشاره به تکلیف شهرداری های 
دارای جمعیت بیش از 1۰۰ هزار نفر به شناسایی 
واحدهای مسکونی خالی از سکنه، اظهار کرد: 
در حال حاضر ساز و کار این اقدام را وزارت راه و 
شهرسازی دنبال می کند و ما متأسفانه دخالتی 
در آن نداریم و این در حالی است که رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در شورا اعلام کرد که 
از شهرداری ها برای شناسایی خانه های خالی 
کمک می گیریم و ما نیز اعلام آمادگی کردیم.  
او تأکید کرد: بر اساس آماری که اعلام شد، مبلغ 
مالیات اخذشده از مالکان این واحدهای مسکونی 
رقم محدودی بود؛ چراکه وزارت راه و شهرسازی 
در کوچه ها و خیابان های شهر حضور ندارد و این 
شهرداری است که حضور دارد و می تواند کمک 
کند.  چمران با اعلام اینکه شهرداری تهران 
آمادگی ورود در این زمینه را دارد، تصریح کرد: ما 
بارها اعلام کرده ایم که شناسایی خانه های خالی 
کار شهرداری بوده اما به وزارت راه و شهرسازی 
سپردند؛ پیش از این زمین ها و خانه های خالی 
وجود داشت و شهرداری عوارض آن را دریافت 
می کرد.  رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
گفت: در دوره دوم و سوم مدیریت شهری 
پایتخت، شهرداری می توانست عوارض دریافت 
کند؛ چراکه در تمام نقاط شهر نیروی انسانی 
دارد و می تواند اطلاع گیری کند اما وزارت راه و 
شهرسازی این امکان را ندارد و باید از روش خود 

اظهاری استفاده کند که کار سختی است. 

 تا کید رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم بر ضرورت رونق اقتصاد سبز 

ایران در برابر تغییر اقلیم بسیار آسیب پذیر است
آرمان ملی: تغییر اقلیم در سال های اخیر پیامدهای گوناگونی را برای کشورمان به همراه 
داشته است که از جمله آن می توان به افزایش آتش سوزی جنگل ها و مراتع، طولانی شدن 
دوره های خشکسالی، رشد بیابان زایی، تشدید گرد و غبار، ایجاد اخلال در پروازها و بروز 
معضلات مربوطه در صنعت گردشگری، تشدید آثار ناشی از کم آبی، فرسایش شدید خاک، 
افزایش میزان وقوع باران های شدید و بروز سیلاب های ناگهانی، کاهش پایداری اکوسیستم و 
آسیب دیدن تنوع زیستی کشور اشاره کرد.  داریوش گل علیزاده، رئیس مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست به ایلنا گفته: ایران یکی از کشورهای بسیارآسیب پذیر در 
برابر پیامدهای تغییر اقلیم است. او توضیح داده: با توجه به آثار زیانبار متعددی که در سال های 
گذشته تغییرات اقلیمی برای کشورمان به همراه داشته و باید هرچه سریع تر راهکارهای 
سازگاری با تبعات تغییر اقلیم را اجرا کنیم تا این پدیده، خسارت های کمتری را به کشور وارد 
کند. در همین زمینه در لایحه تغییر اقلیم به صورت ویژه به اقدامات لازم برای سازگاری با 
پیامدهای تغییر اقلیم و وظایفی که دستگاه های اجرایی گوناگون در این زمینه برعهده دارند، 
توجه شده است.  رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داده: 
با توجه به اینکه ایران یک کشور در حال توسعه محسوب می شود، طبیعتا باید در فرآیند 
رونق بخشی به اقتصاد کم کربن، شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور و سایر اسناد بالادستی 
را نیز مد نظر قرار داد، یعنی ما باید براساس وضعیت موجود کشور، برای کاهش انتشار کربن 
گام برداریم، اما در هر صورت با توجه به ضرورت جدی کاهش مصرف سوخت های فسیلی 
در کشور، حتما باید به سمت گسترش اقتصاد سبز حرکت کنیم.  گل علیزاده گفته: لایحه 
تغییر اقلیم همچنان در این سازمان در حال نگارش است و بعد از نهایی شدن این لایحه در 
خود سازمان محیط زیست، آن را برای دولت می فرستیم تا تشریفات مربوطه را برای تایید 
در کمیسیون های تخصصی هیات دولت و ارسال به مجلس طی کند. البته ابعاد این لایحه 
به خصوص در بخش تعیین تکالیف دستگاه های اجرایی برای سازگاری با تبعات تغییرات 
اقلیمی، بسیار گسترده است و همین مساله تدوین لایحه در سازمان محیط زیست و بررسی آن 
در هیات دولت را زمان بر می کند.  او ادامه داده: ما پیش از این برنامه راهبردی تغییر اقلیم را در 
سازمان محیط زیست ارائه کرده بودیم که البته به تصویب نرسید و اکنون در حال به روزرسانی 
بخش های مختلف آن برنامه و تدوین راهبردهایی جدید برای سازگاری با تبعات تغییر اقلیم، 
افزایش تاب آوری کشور و کاهش زیان های وارده بر اثر بروز این پدیده هستیم و در اسرع وقت 

این لایحه را در اختیار هیات دولت قرار خواهیم داد. 
به گفته گل علیزاده برای رونق اقتصاد کم کربن، باید رد پای کربن را در اقتصاد و درآمدهای 
کشور کاهش دهیم که این مساله هم به کاهش اثرات ناشی از تغییر اقلیم کمک می کند و هم 
در بهینه سازی مصرف انرژی در کشورمان موثر است. در حال حاضر بیش از ۹۴ درصد تولید 
انرژی در ایران بر پایه احتراق سوخت های فسیلی انجام می شود، این در حالی است که میلیون ها 
سال طول می کشد تا منابع فسیلی بازیابی شود و اگر ما این منابع را مدیریت نکنیم، در آینده ای 

نه چندان دور، این سرمایه های خدادادی را از دست خواهیم داد. 
این مقام مسئول در سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه فارغ از تکالیفی که در 
لایحه تغییر اقلیم برای گسترش تولید و استفاده از انرژی های پاک مشخص خواهد شد، همین 
حالا براساس قوانین جاری کشور، وزارت نیرو موظف به توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر است، 
گفته: قانون هوای پاک وزارت نیرو را مکلف کرده است که تا پایان سال 1۴۰۴ به میزان 1۰ 
هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق در نیروگاه های تجدیدپذیر کشور اضافه کند. وزارت نفت نیز 
موظف است در راستای کاهش تولید آلاینده های هوا و گازهای گلخانه ای، برای استحصال 
گازهای فلر و جلوگیری از فلرسوزی گام هایی را بردارد. در حال حاضر سالانه 3۴ میلیون متر 
مکعب گازهای همراه فلر از طریق مشعل سوزی در کشورمان هدر می رود و آلاینده ها و گازهای 

ناشی از آن وارد هوا می شود و به تشدید اثرات تغییر اقلیم بر ایران دامن می زند. 

نایب رئیس کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور، پلمب کارخانه باز شد 

داروگرمُرد  و  زنده شد
آرمان ملی: چند روز پیش بود که خبر رسید که شرکت داروگر به دلیل مشکلات اقتصادی 
و کشمکش بین اداره مالیات و مالک کارخانه تعطیل شده است؛ کارخانه پلمب و کارگران 
اخراج شده اند. یک مقام کارگری درباره دلیل تعطیلی این شرکت قدیمی و نوستالژیک برای 
خانواده های ایرانی، گفته بود که »شرکت داروگر به دلیل اختلاف هایی که با اداره مالیات پیدا 
کرده، تعطیل شده. »علی خدایی، نایب رئیس کانون عالی شوراهای  اسلامی کار کشور از تشکیل 
جلسه اضطراری شورای اسلامی کار مقابل کارخانه داروگر برای حل مشکلات کارگران خبر 
داده و توضیح داده بود که مدیرعامل به بهانه مسائل مالیاتی تعداد زیادی از کارگران را بیکار و 
بخش هایی از کارخانه را پلمب کرده است.« اما روز گذشته دوباره خبر آمد که این شرکت باز 
شده است. نایب رئیس کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور، گفت: پلمب کارخانه داروگر 
امروز)دیروز( باز شد و کارگران اخراجی به محل کار خود بازگشتند. رئیس هیات مدیره شورای 
اسلامی کار استان تهران ادامه داد: برای حل مسائل مربوط به حوزه روابط کار و کارگر نیز مقرر 
شد که اداره کل کار یک شعبه ویژه در نظر بگیرد تا سریعا مشکلات این بخش رسیدگی و حل 
شود.  علی خدایی همچنین به این نکته اشاره کرد که: در رابطه با رسیدگی به مسائل و مشکلات 
حقوقی و مالیاتی شرکت داروگر نیز مقرر شد تا مسائل توسط کارفرما پیگیری شود. او با بیان 
اینکه تشخیص اینکه در رابطه با مسائل مالیاتی و مشکلات پیش آمده در مورد شرکت داروگر 
اداره مالیات درست می گوید یا کارفرما، با ما نیست، گفت: تلاش می کنیم تا مشکلات کارگران 
حل شود و درخواست ما از مسئولین این است که هر چه زودتر بررسی مشکلات شرکت در 
خصوص مالیات و غیره انجام شود تا مشکل کارگران حل شود. به گفته او: از جانب نهادهای 
مختلف قول همکاری داده شده است تا در اسرع وقت به اختلاف پیش آمده بین کارفرما و 
اداره مالیات رسیدگی شود و لذا ما نیز این مسئله را به مراجع رسیدگی می سپاریم و آن چیزی 
که اکنون برای شورای اسلامی کار حائز اهمیت است از سرگیری تولید در این کارخانه است. 
خدایی افزود: کارفرما مدعی است که اموال خود را به اداره مالیات معرفی کرده و اگر برای 
وی حسابی باز شود می تواند تولید را از سر گیرد ضمن اینکه وی بر این اعتقاد است  که این 
کارخانه از ظرفیتی برای ایجاد 8 هزار اشتغال برخوردار است.  زمان تعطیلی داروگر گفته شده 
بود که شرکت داروگر بیش از 12۰۰ کارگر که اکنون به زیر 1۰۰نفر رسیده است، از حدود یک 
سال و نیم گذشته در نهادهای مختلف پیگیر حل مشکلات خود توسط فعالین کارگری بوده اما 
کارفرما علاوه بر اینکه حق بیمه کارگران را پرداخت نمی کند، حقوق کارگران را هم نمی دهد؛ 
»پرونده مشکلات داروگر در نهادهای مختلف مطرح شده است اما علت آن معلوم نیست که 
چرا هیچ نهادی نتوانست بین اداره مالیات و شرکت داروگر مشکلات را بررسی و حل کند!« 

معلوم نیست که چطور در عرض دو روز مشکلات شرکت داروگر رفع و رجوع 
شده و آیا باز شدن آن به معنای بازگشت همه کارگران و رفع مشکلات آن ها بوده 
است؟ سوالاتی که پاسخی قطعی در مورد آن ها داده نشده است.  بد نیست به 

این گفته روز گذشته رئیس سازمان امور مالیاتی هم اشاره ای کنیم که گفته 
تعطیلی کارخانه داروگر به دلیل بدهی مالیاتی دروغ محض است. هادی 
سبحانیان، ادامه داده که سیاست ما این است که هیچ مجموعه اقتصادی 
ناظر بر مشکلات مالیاتی تعطیل نشود، طبق بررسی های اموال 
مدیرعامل این کارخانه، این فرد اموال زیادی در شمال شرق تهران دارد. 
مدیر عامل این کارخانه با عدم پرداخت مالیات مظلوم نمایی می کند.  
هلدینگ سهامی عام کف که داروگر یکی از شرکت  های زیرمجموعه 
آن است، صابون، شامپو و سایر مواد شوینده تولید می کند. شرکت  
سهامی عام کف، شامل چندین زیر مجموعه بوده از جمله شرکت تولی 
پرس و داروگر و در مجموع چندین شرکت زیرمجموعه در بخش های 

غذایی، دارویی، بهداشتی و شوینده است. 

آرمان ملی: بحث برخورد با بی حجابی 
در جامعه و لایحه عفاف و حجاب دولت که 
در آن دستورالعمل هایی برای برخورد با انواع 
بی حجابی در جامعه )به طور ویژه برای خانم ها( 
در نظر گرفته شد در حال اجراست. یکی از موارد 
اجرایی آن نه تنها زنان که مردان جامعه را هم به 
شدت و به لحاظ معیشتی تحت تاثیر قرار داده 
تا در شرایطی که مردم از مشکلات اقتصادی 
عدیده ای ناشی از تورم رنج می برند، مشکلی 
بر مشکلات آن ها افزوده شود. اگر به پلیس 
امنیت سری بزنید، با خیلی از افرادی مواجه 
می شوید که اتومبیل های آن ها به مدت یک 
هفته توقیف شده و علت آن چند پیامکی است 
که به دلیل عدم رعایت حجاب در وسیله نقلیه 
آن ها به گوشی همراه آن ها ارسال شده است. 
بسیاری از این افراد راننده های مسافربری 
هستند که ممکن است در سرویس هایی مثل 
اسنپ یا تپسی هم عضو باشند و از این طریق 
مسافر جابه جا کنند. به گفته آن ها توقیف 
اتومبیل هایشان به اقتصاد و معیشت شان ضربه 
می زند و به کلی زندگی شان تحت الشعاع 
قرار می گیرد؛ آن ها می گویند که نمی توانند 
به مسافران خانم خود که حجاب را رعایت 
نمی کنند چیزی بگویند این را نه خودشان که 
پلیس به آن ها تاکید کرده با این مضمون که 
در امر به هیچ وجه هیچگونه توهینی به این 
خانم ها صورت نگیرد. اینجاست که تکلیف 

افرادی که اتومبیل های ساده )عمدتا پراید( 
دارند و از آن برای کسب درآمد روزانه خود 

استفاده می کنند معلوم نیست چه می شود. 
همان طور که در گزارش های پیشین این 
رسانه هم به آن اشاره شده، لایحه عفاف و 
حجابی که توسط مجلس به تصویب رسید، 
مورد انتقاد برخی از چهره ها و رسانه های 
عمدتا اصولگرا قرار گرفت با این مضمون که 
این شیوه های برخورد را ناکافی دانسته و در 
واکنش به صحبت های دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی که شمار بالای بی حجاب ها را عاملی 
برای عدم امکان بازداشت آن ها برشمرده بود، 
گفته بودند باید قوانین سفت و سخت تری اعمال 
شود. در این میان بیانیه ها و رشته توئیت ها 
و صحبت هایی در مورد حجاب و لایحه اش 
از سوی مسئولین ایراد می شود. برای نمونه؛ 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب که بزرگ ترین 
جبهه ائتلافی احزاب و تشکل های اصولگرایان 
است روز گذشته در بیانیه ای نوشت که ضمن 
احترام به حساسیت متدینین نسبت به کشف 
حجاب، برخورد با بی حجابی نباید باعث ایجاد 
تنش و درگیری در جامعه شود. همان حرفی 
که پلیس می گوید زمانی که راننده ها با آن ها 
تماس می گیرند، مشکلات خود را مطرح کرده 
و متوجه می شوند نباید به کسی توهین کنند 
و یا حتی بلند حرف بزنند و پلیس هم مامور 

است و معذور. 

میزان نوشته که شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی بر این نکته تاکید کرده است 
که با افراد متجاهری که با کشف حجاب خود 
درصدد رویارویی با نظام هستند باید برخورد 
قاطع شود؛ لایحه عفاف و حجاب محصول 
توافق سران سه قوه است و باید تلاش کرد 
ضعف های احتمالی آن در مجلس برطرف شود. 
اتهام ترویج بی حجابی به دستگاه های نظام یک 

خطای آشکار است. 
در این بیانیه آمده با بیان این نکته که 
بی حجابی نباید در جامعه عادی تلقی شود و در 
برابر جریان هایی که در حال ترویج بی حجابی 
که  است  شده  تاکید  ایستاد  باید  هستند 

بی حجابی تخلف و برهنگی جرم است. 
در بیانیه این شورا عنوان شده که ضمن 
احترام به حساسیت متدینین نسبت به کشف 
حجاب، برخورد با بی حجابی نباید باعث ایجاد 

تنش و درگیری در جامعه شود. 
بحث حجاب و برخورد با بی حجابی به نظر 
مساله ساده ای به نظر نمی رسد. یکی از مواردی 
که گفته شد در خصوص بی حجاب ها صورت 
بگیرد، عدم ارائه خدمات اجتماعی بود. اما اخیرا 
شهردار تهران در گفت وگویی با روزنامه کیهان 
توضیح داده که »این امکان وجود ندارد که به 
بی حجاب ها خدمات ارائه ندهیم.« البته تاکید 
کرده که بی حجاب ها جمع خواهند شد. علیرضا 
زاکانی گفته: شرایط به سمتی خواهد رفت که 

این اتفاق غیرقانونی )بی حجابی( جمع خواهد 
شد، با یک برنامه دقیق مسیر را گام به گام پیش 
می رویم و مایه شرمندگی ما نیست بلکه افتخار 
می کنیم که با تدبیر و دقت گام بر می داریم. ما 
نمی توانیم بگوییم خدمت ارائه نمی دهیم و 

چنین چیزی امکان پذیر نیست. 
یک نظر خاص هم از رحیم پور ازغدی، 
بشنوید؛ یکی از عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی هم در گفت وگویی با فارس، موضوع 
سلبریتی ها و حجاب را مد نظر قرار داده و گفته: 
همه سلبریتی های قبل از انقلاب الکلی و اهل 
موادمخدر و اهل فساد جنسی بودند و به آن 
افتخار می کردند. حسن رحیم پور ازغدی در 
مراسم دانشجویی، ادامه داده که »این کشف 
حجاب ها و سلبریتی سازی ها برای این است 
که می خواهند ما را به دوران قبل از انقلاب 

برگردانند.«
همان طور که دیدیم بحث داغ حجاب همه 
روزه واکنش های بسیاری را از سوی مسئولین 
به همراه دارد و این در حالی است که خیل 
عظیمی از راننده هایی که تنها منبع کسب 
درآمد آن ها در توقیف به سر می برد، در کنجی 
نشسته و منتظرند که روزهای توقیف تمام شود؛ 
این استرس هم برای آن ها وجود دارد که علاوه 
بر پرداخت پول پارکینگ به مدت روزهای 
توقیف، از این به بعد چطور با زنان و حجاب 

آن ها برخورد کنند!

 بحث داغ حجاب همه روزه واکنش های بسیاری را از سوی مسئولین به همراه دارد و این در حالی است که خیل عظیمی از راننده هایی که تنها منبع کسب 
درآمد آن ها در توقیف به سر می برد، در کنجی نشسته و منتظرند که روزهای توقیف تمام شود؛ این استرس هم برای آن ها وجود دارد که علاوه بر پرداخت 

پول پارکینگ به مدت روزهای توقیف، از این به بعد چطور با زنان و حجاب آن ها برخورد کنند!

 لایحه حجاب 
 و  راننده های مسافربر

یکی از مهم ترین نمودهای بیرونی اجرای لایحه عفاف و حجاب، ارسال پیامک به راننده های مسافربر و سپس توقیف اتومبیل های آن ها بوده است؛ 
امری که معیشت روزانه آنها را به شدت تحت تاثیر قرار داده


